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AlpisdePasqualMara
gall, apropde laplaça
Molina de Barcelona,
hi ha pau. El presi

dentdescansa assegut al sofà es
coltantmúsicaquesurtdelagui
tarrad’AndrésSegovia.Estàme
ditabund i em pregunto què li
passa pel cap: què pensa i, si ho
fa,sinopensaenres.L’insofrible
res. Sempre es pensa en alguna
cosa. Fins i tot sense pensar en
resespensaenaixò.
Em rep la seva esposa, Diana

Garrigosa, i la seva filla Cristina,
presidenta i portaveu , respec
tivament, de la Fundació Pas
qualMaragall en la lluita contra
l’insuportable alzheimer.
(www.fpmaragall.org). En Pas
qual em saluda somrient. Diria
que em reconeix o simplement
em coneix. No ho sé. Treu de la
butxaca dels pantalons una car
peta petita on té apuntada
l’agenda del dia i de tota la set
mana. Una carpeta de plàstic
que utilitza des que era alcalde
de Barcelona. Totes estan guar
dades.Arxivades.Totes.LaDia
na s’acosta i em pregunta si vull
prendre resmentreparloamb la
Cristinasobre la fundació.Lide
manoaiguaienPasqual,quanho
sent, amb humor, assenyala
l’agenda iemrenya:

“Resd’aigua.Miraelqueposa
aquí:15.30h,cafèambJordiBas
té”. Riem tots i llavors demano
un cafè a la Diana. Beneïda sort,
ja que al cap de pocs minuts em
serveix un cafè de tota la vida:
negre, consistent, amarg...
Parlo amb la Cristina mentre

el president juga amb el coman
damentde la tele.M’explicaque
a la fundació ja són 3.600 socis i
que aquest any volen arribar als
5.000. Estan treballant amb
exactament 2.734 voluntaris,
àngels meravellosos, que s’han
inscrit per servir com a proves i
aconseguir detectar els indica
dorsquepermetinsaberperquè
esdesenvolupa lamalaltia. I ata
carla. La feina de la fundació,
amb l’ajuda de l’Obra Social La
Caixa, és impagable. Recordo el
dia que vaig entrevistar Mara
gall aNovaYork, dies abans que
Obama fos elegit president dels
EUA i mesos després que tin
gués el coratge d’anunciar la se
vamalaltia.Emvadir:“L’alzhei
merésnosaberonhasdeixat les
claus... però cada dia”. En Pas
qual m’acompanya a l’ascensor,
baixa amb mi fins al portal i
s’acomiada. “Vaig al cinema”,
emdiu. “Aveure què?”, pregun
to. “Noho sé”, respon. Anar i no
saber.Laputavida.

L’insofrible
llegat
de l’oblit

El braç de la ‘selfie’

Ens fem una selfie i PasqualMaragall
es treu de la butxaca un telèfonNokiamini
per fer-me un primer pla. L’oblit
i el record. El cervell i lamàquina

Jordi Basté

Masmatisa l’aval del Govern
al projecte de tramvia d’Ada Colau

Desconnexió
a laDiagonal

MUNICIPAL

RAMON SUÑÉ
Barcelona

E l culebrot polític en
torn del tramvia per la
Diagonal (un embolic
que va començar fa

més de deu anys, quan l’entrada
en servei del Trambaix i el
Trambesòs ja va posar sobre la
taula la necessitat de connectar
les dues línies per ferles més
eficaces i rendibles) continua
cremant capítols. El penúltim el
va escriure el president de la
Generalitat, Artur Mas, quan a
última hora de divendres, en un
acte de partit (l’escola d’estiu de
la Joventut Nacionalista de Ca
talunya) va matisar, i de quina
manera, l’aval que l’alcaldessa
de Barcelona, Ada Colau, havia
obtingut dijous passat del mà
ximmandatari català al seu pro
jecte de connectar els dos tram
vies a través del camí més curt,
el tram central de la Diagonal.
L’anunci d’aquest presumpte

suport a la iniciativa d’Ada Co
lau, donat a conèixer per la ma
teixa alcaldessa al final de la
seva entrevista amb el president
de la Generalitat, i ratificat mi
nuts després per la vicepresi

denta i portaveu del Govern,
Neus Munté, va sacsejar els fo
naments del grup municipal de
CiU. No en va, l’anterior alcalde
i actual cap del principal grup
de l’oposició, Xavier Trias, ha
via descartat absolutament
completar el sistema tramviari
per la Diagonal, el tram central
de la qual (entre Francesc Ma
cià i passeig de Gràcia) va refor

mar en la recta final del seu pri
mer i únic mandat. Va ser un
cop baix que, segons algunes
fonts convergents, va deixar en
estat de xoc l’equip de Trias.
Molts van interpretar, amb
motius, la deferència deMas en
vers Colau com la contrapartida
del suport cada vegada més in
equívoc de l’alcaldessa al dret a
decidir (queno a la independèn
cia de Catalunya).

Dijous el grup municipal de
CiU no va fer públic el seu co
municat (crític) sobre el pretès
acordMasColau fins cinchores
després que Munté ratifiqués la
versió de l’alcaldessa. Trias i els
seus van necessitar el seu temps
per convence’s del que acaba
ven de sentir, de la traïció que
acabaven de patir. Per una vega
da, no estaven disposats a tran
sigir, ni tan sols davant el presi
dent, ni a renunciar a uns prin
cipis que defensen des dels
preliminars de la consulta per a
la reforma de la Diagonal. És
cert que aquell referèndum no
es va plantejar com un dilema
tramvia sítramvia no, però
també és veritat que les dues op
cions que preveien l’ocupació
d’aquesta avinguda per aquest
mitjà de transport van ser der
rotades en una consulta que va
despertar molt més interès en
tre els mitjans de comunicació
que entre la ciutadania, que no
es va sentir especialment moti
vada a passar per les urnes.
El Govern de la Generalitat

també va trigar un temps –molt
de temps, ni més ni menys que
un dia i mig– a desfer el greuge
provocat dijous passat. Per això
va sernecessari quedesdel grup
de CiU a l’Ajuntament es fes ar
ribar al president la convenièn
cia de provar de reparar el mal
provocat. I va ser el mateixMas
l’encarregat d’arreglarho. “La
Generalitat –va dir a les colònies
convergents de Sant Esteve de
Palautordera– sempre ha estat
d’acord a connectar els dos
tramvies” (una veritat com un
temple). Però va matisar: “Que
es fes a través de la Diagonal ni
tan sols es va parlar. I no es va
parlar perquè, simplement, la
Generalitat no té res a veure
amb la decisió de per on ha de
passar la connexió dels tramvi
es”. Ni la número dos del Go
vern ni la gent de Trias ho van
entendre així. Desconnexió ab
soluta.
Qui sí que va reiterar la pri

mera versió del que va passar en
l’entrevista mantinguda per Ar
tur Mas i Ada Colau al Palau de
la Generalitat va ser el govern
municipal de Barcelona. Ho va
fer ahir la tinenta d’alcalde
d’Urbanisme, Janet Sanz, que
va afirmar que “la informació
quehem fet arribar aMasdes de
l’Ajuntament sempre ha estat la
mateixa”. Janet Sanz va insistir
en allò que tots, fins i tot la vice
presidenta Neus Munté, van
entendre dijous al matí, que sí
que hi va haver acceptació del
projecte d’unir els tramvies per
la Diagonal per part del Govern
de la Generalitat.!

ROSER VILALLONGA /ARXIU

El Trambesòs passant per les Glòries

EnsurtaCastellfollitper
undespreniment
BÀRBARA JULBE Castellfollit de la R.

Els veïns del carrer Pau Casals
de Castellfollit de la Roca van
viure ahir un bon ensurt. A les
14.30 hores es va produir un
despreniment de les parets ba
sàltiques sobre les quals s’aixeca
aquest emblemàtic municipi,
que va anar precedit per un fort
soroll i un tremolor de terra.
L’incident no va causar ferits i

tampoc no va ser necessari des
allotjar cap edifici. Dues dotaci
ons dels bombers i dos més dels
Mossos d’Esquadra s’hi van
desplaçar per analitzar els des
perfectes ocasionats i determi
nar si l’incident va causar algun
esvoranc que posés en perill la
seguretat dels habitatges més
pròxims. Un tècnic del parc na
tural de la Zona Volcànica de la
Garrotxa es traslladarà demà

fins a la zona per poder analit
zar la profunditat de l’ensorra
ment, que va anar a parar al riu
Turonell.
Els despreniments d’aquestes

parets són un fet habitual des
prés d’episodis de pluja intensa
com ladedissabte a lamatinada.
L’alcalde, Miquel Reverter, va
aprofitar per reclamar més re
cursos per preservar i conservar
la roca. El 2011 hi va haver un al
tre despreniment ocasionat per
fortes pluges, que es van empor
tar part d’una de les puntes de la
roca, i el 1976 va tenir lloc el cas
més greu, fins al punt que al
guns veïns van haver de traslla
dar les seves cases. !

Elpresidentdiuqueno
esvaparlardel llocper
oncalunir les línies;
niMunténiTriasno
hovanentendreaixí


